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PREDMET: Zakljulak sa 49. sjednice Skupstin€ Zenilko-dobojskog kantona s pr ozima, dostavuq se
VEZA: VaS e-mail od 06-06-20 I sodine i akt broi: 02-02-699/17 od 05.06.2017. Eodine

Postupajuii po Va5em e-mailu od 06.06.2017. godine i aktu broj: 02-02-699117 od 05.06.2017. godine, kojim ste
traZili dostavljanje mi5ljenja skupstina kantona na Nacrt Zakona o lijelenju neplodnosti biomedicinski
potpomognutom oplodnjom, a koji je u Skup5tini Zenidko-dobojskog kantona zaprimljen 07.06.201'1. goditre na
sluZbenu e-mail adresu SkupStine Zenidko-dobojskog kantona, u prilogu Vam dostavljamo Zakljulak Skup5tine
Zenilko.dobojskog kantona, broj: 0l-02-14803/17 od 30.10.2017. godine, dones€n na 49. sj€dnici Skupstine
Zenilko-dobojskog kantona odrzanoj 30.10.2017. godine, kojim je utvraleno nisljenje Skupstine Zenilko-
dobojskog katrtona povodom dostavljenog Nacrta Zakona o lijelenju neplodnosti biom€dicinski potpomognutom
oplodnjom.

U prilogu nayedenog Zaklju0ka SkupStine, kao njegov sasta\.ni dio Dalazi se Zakljudak Vlade Kantona broj: 02-
37-1450311'7 od 20.10.2017. godine, kao i Mi5ljenje Ministarstva zdravstva broj: ll-02-13312-2/17 od 17.10.2017.
godine, sa mi5ljenjima odretlenih institucija o istom, izuzev dijela mi5ljenja Zavoda zdravstvenog osiguranja ZDK koji se

odnosi na dlan 29. stav l. tacka a) i b) na dostavljeni Nacrt Zakona koje je Vlada Zenidko-dobojskog kantona prihvatila
svojim zakljudkom broj i datum gornji, kao i miSljenje skup5tinske Komisije za rad, socijalnu politiku, izbjeglice i
zdravstvo sadrZano u njenom izvjestaju broj: 01-35-14377 -l ll7 od 27.10.201'7. godine i isti se smatraju misljenjem
Skupstine Zenieko-dobojskog kantona datim na Nacrt Zakona o lijedenju neplodnosti biomedicinski potpomognutom
oplodnjom.

Takoder u prilogu zakljutka se nalazi i Izvod iz translripta sa 49. sjednice Skup5tine u kome su sadr2ane sve
primjedbe, p jedlozi i sugestije poslanika SkupStine Zenidko-dobojskog kantona, iznesene tokom vodenja rasprave po
Nacrtu ovog zakona.

Navedeni Zakljudak SkupStine, sa pomenutim prilozima, dostavljamo vam kako bi u toku provotlenja dalje
propisane procedure za donoSenje navedenog zakona u Federaciji BiH, imali u vidu dato mi5ljenje SkupStine Zenidko-
dobojskog kantona povodom dostavtenog Nacrta Zrkon, o lijelenju n€plodnosti biomedicinski potpomogrutom
oplodnjom,

S poStovanjem,

PRIILOZI: Koo u dopisu

DosrAvLJENo: .'/ 
Ibrall, Avdagi{

@Naslov,
I x Vlada Kantona, n/r sekretara
I x Federalno ministarstvo zdravstya, n/r minisba Titova 9, 71000 Sarajevo
I x Ministarstvo zdravstva Ze-do kantona, n/r ministra
I x Kantonalna bolnica Zenica, Cantar za humanu reprodukciju Zenica, n/tilire*tora KB Zenica

i n/r noCelniho dr,Ermino (ehiia,
lx Zavod zdravstvenog osiguranja Ze-do kar.torLa, n/r direktorice
lx Udruga za neplodnost FBiH - pzren Ministqrsteo zdrat,stea Ze4o kantona ,
2 x U Registrator 49. sjednice Skupstine0slq!
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ZAKLJ UEAK

Skup5tina Zenidko-dobojskog kantona ovim zakljudkom utvrcluje svoje mi5ljenje povodom
dostavljenog Nacrta Zakona o lijeEenju neplodnosti biomedicinski potpomognutom
oplodnjom.

II.

Mi5ljenje Ministarstva zdravstva broj: I 1-02- I 3372-2117 od 17 .10.2017 . godine, sa

mi5ljenjima odreilenih institucija o istom, izuzev dijela MiSljenja Zavoda zdravstvenog
osiguranja koji se odnosi na Elan 29. stav 1. tadka a) i b) na dostavljeni Nacrt zakona koje je
Vlada Zenidko-dobojskog kantona prihvatila svojim Zakljudkom broj: 02-37 -14503/17 od
20.10.2017. godine i dostavila u skup5tinsku proceduru, dini sastavni dio i ovog Zakljudka,
kao i mi5ljenje skupStinske Komisije za rad, socijalnu politiku, izbjeglice i zdravstvo sadrZano

u njenom izvjeitaj u broj: 01-35-14377-1117 od 27.10.201'7. godine i isti se smatraju
mi5ljenjem Skup5tine Zenidko-dobojskog kantona datim na Nacn Zakona o lijedenju
neplodnosti biomedicinski potpomognutom oplodnjom.

III.

Sve primjedbe, prijedlozi i sugestije poslanika SkupStine Zenidko-dobojskog kantona,
iznesene tokom vodenja rasprave o Nacrtu Zakona o lijedenju neplodnosti biomedicinski
potpomognutom oplodnjom, bit 6e, zajedno sa ovim Zakljudkom, u vidu izvoda iz transkripta
sa 49. sjednice Skup5tine Zenidko-dobojskog kantona, dostavljene Domu naroda Parlamenta

Federacije BiH, kao i miSljenje nadleZne skup5tinske Komisije za rad, socijalnu politiku,
izbjeglice i zdravstvo sadrZano u njenom izvje5taju, radi provodenja dalje propisane
procedure za donoSenje zakona u Federaciji BiH.

IV.

Ovaj Zakljudak stupa na snagu danom dono5enja

PREDSJEDAVAJUEI
Broj:01-02-14803/17
Daturr, 30. I 0.201 7. godine

Zenica
Jasntin Duvnjak

I.

Na osnovu dlana 99. stav 1., a u vezi sa dlanom 102. stav 2. i dlanom 106c. Poslovnika
Skup5tine Zenidko-dobojskog kantona - Novi Predi5ieni tekst (<SluZbene novine Zenidko-
dobojskog kantona>, broj: 7112 i 12113), SkupStina Zenidko-dobojskog kantona, na 49.
sjednici, odrZanoj dana 30.10.2017. godine, donijelaje:
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Prihvata se Misrienie Ministarstva zdravstva, broj: l r-02-133 i2_2/r7 odr7.r0.20r7. godine,na Nacrt Zakona o lijedenju neplodnosti Uf 
"rJl.irltili"rpomognutom oplodnjom.

,",j" o*'llJ*:} 
sa Misljenjem iz tadke I. dostavlja se skupstini Zenidko-dobojskog kantona na
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Zakljud.ak stupa na snagu danom donoienja.
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Bosna i Hercegovina
FEDERA CIJA BOSNE I HERCEGOVINE

Z

i&.2
min.zdravstvo@zdk.ba

I
MINISTARSTVO ZDRAVSTVA

- Broj: I l-02-13372-2t17
Zenica, 17 .10.201 7. godine

ZENICKO-DOBOJSKI KAIYTON
!/LADA

MISIJENJE

PREDMET: Misrjenje o Nacrtu zakona o lijedenju neprodnosti bimedicinki potpomognutomoplodnjom, dostavlja se

sadrZa.n je u poglavlju III dlan 2, pod b) i dlanu 3.

dijeljena nadleZnost federalne vlasti i kantona u

n,* ,ift-:]iTi 
vlast ima pravo uwrdivati politiku i donosiri zakone koji se tidu ove nadleznosti

Uzimaiuii u obzir i nrihvarajuci kao svoje pismeno dostavljene primjedbe najavnoj raspravi:ilill:ffi"lfj;:::"* n'proa'o'ti Lio;;i#kr';"a"mosnutom oprodnjom, Ministarstvo

pri.j"df;otoo"lna 
bolnica 7*nica, centar za humanu reprodukciju, dostavila je sljede6e

Bosna i Hercegovin a, Zenica, Kudukovid
T el. 032/460-830, O32t46O-83 I i F ax:032/460_832; E_maii:

FEDERA 
COVINA



vstva treba da dine subspecijalisti iz

reprodukcije, ovu Primiedbu treba

otPomogunute
lijede od neP

treba regulisat

Nacrtom Zakona propisane su veoma vis

odre dbama Nacrn Zakona'

2.



te
gdje

stva predlaZe Vladi da usvoji ovo Mi5ljenje.

- S po5tovanjem,

Prilog:
lx Primjedbe I(BZ iju
lx Primjedbe Zavo DK
lx Primjedbe Udru
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Bosna i Hercegovina
Federacija Bosne i vtneHercego

Zeniiko.dobojski kanton
Zavod zdravsfuenos osigura Zeniik o_r'skoo-dob ct kantona

Broj: 02-37 -5399-t /t7
Zenica, 04.08.201 7. godine

e-mai| kzzo.ze@bih net ba

MINISTARSTVO ZDRA VSTVA
ZENICKO.DOBOJSKOG KANTONA

PREDMET: Misrjenje o Nacrru (federalnog) zakona o rijedenju neprodnosti biomedicinskipotpomognurom oplodnjom _ d )stavlja se
- veza: akt Skupstine Zenidko-dobojsi<og kantona broj: 0l/02-02-g 523-r/r7 0d08.06.201i. godrne

Zavod
lijedenj
predinetnog zakona kojirn je regulisano pravo na bi
tei-el sredstava obaveznog zdravsrvenog osiguranja.

Naime, smatramo da u Clanu 29. stav I

zdravstvenog osiguranja lma samo jednu nmJ edbu na predmetni Nacrt Zakona olodnosri bionediu
na 9.

omedicinski potpomognu tu opladnju na

a um esto tri okuSa lerine insemtnacue
a

treba da budu dva pokuSaja, dok-u tadci b) istog dlana umJesto petvan esne oplodnj e treba da budu predviilena tri pokuSaja

Molimo Vas da dostavrjeno mirjenje prosrijedite vradi zenidko-dobojskog kantona

S poStovanjem,

DOSTAVLJIINOT

- Zeni
LEpOz tlt r?Cun - KM tX Banka

I x Naslov

:a dt. A A Botta 2
a D. Zenrca 13101

ftrcza, zaw obih-a 2 7, 032 789 180Doboj-Jbg, UaluziCi bb Ti 032 699 111Kekanj, 4tijo tze lbego vi1e 50 Th Ai2 557 820M4glej, ,ria.te S.majlagiCa bb Th $2 A09 151Olovo, ttranilaca Olova bb 7,, 032 AZB ASO
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Mi

88, tet: +387 32 401 ozo lBx +387 32 a1t O75.00000002157, Regist. kod. Kantotlahli sud Zenic6 pod brojem lJ/l- rce1 , D

Zavidovi.t. Bran ecagroda bb fet 032 gZ7 762Ze1ice, dr. A Aske BoriCa 2Ab Tel: 032 401 O7tZep1c, ulicapNa
Uso6. Stednja Onaniska bb
Varcl, Zvijezds 6

Tel: 032 BOO 606
Tet: 032 B9S 257
Tet: 032 A4g O7O

uto. 218306150006 tD PU 4218306 150006, PoBzni broj 05003164,
Poslovnice ZZO:

-fesanj, 
Bt6Ce pobri' bb T): 032 656 2OO Visoko, B@nilace Bosne t 1 Tet: 032 731 ,51
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Postovani,

iako srno kasno dobili prednacrt zakona o BMpo, spokusat cu iznijeti nekoliko temeljnih
primjedbi:

- tomcrvi koji rade BMPO moraju biti predvodjeni srlbspecijalistom iz domena humane
rgprqd$gg.je-r je takva praksa u EU, a t kve sii i preporut<t Ffco-a, a lijecnici koji se
bave I3MPO dulje od 5 goclind mogu biti dio tima.

- Povjerenstvo koje imenuie FMZ treba da
doktori znanosti iz obtasti lrumane reprodu

iz humane u
cije L]-;',

- nep,rstojanje mogucnost heterologne oplodnje uz nabavu sjemena iz ovlastenih
ustanova unutar EU bitnc, rnijenja mogucnost djelovanja u ovoj oblasti, a time i
uspjesnost metoda BMP(1,. lsto tako uskracuje pravo na potomstvo za preko 2|o/o
pacijenata koji se lijece ocr neplodnosti te predstavlja izuzetak u zakonodavstvu EU.

- dullotrajna pohrana spolnih stanica ili embrija (dulje od jedne godine a do s godina sa
mogucnoscu produlienjir calanak 51. istvak 3) bi se trebala obavljati samo u javnim
ustanovama (to iz razlol;:r sto se kriprezervacija istih u privatnim ustanovama bazira na
dovrsetl<u jednog postul:ka IIMPO iz vise jajnih stanica u tijeku jedne godine). Sve
ostalo c,stavlja mogucn(rit nranipulacije

- veoma je vazno napomenuti da fizicki, niti zakonski nismo u mogucnosti pratiti
rezultate i ishod eventuarno postignute trudnoce, kako nas prednacrt obvezuje. To iz
razloga sto zakonski nigriie nisu predvidjene sankcije za pacijente koji ne prijave ishod
trudnoce ili eventualni por od, a ustanove koje vrse BMPO ne mogu nasilno traziti
podatke o ishodu trudno:rg ili postupka niti provjeravati po drugim kantonima/zupanijama
i entitetima. lstovremenc pnedlozene su i sankcije za ustanove koje ne izvrse ovu
obvezu sto je paradoks.

iti



,:ur:9lt opsake na prednacrt, a temerine primjedbe iznijet cemo tiiekom javne

S postovanjem,

Dr. med. sci. Ermin Cehic.

Centar za humanu reprodukciju Zenica
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FEDE GO!,INA

CANTONASSEMBLY

Brcj: 01-35-14377-Ut7
Znnicas 27 .10.2017. godine

predil6eni tekst

;,r#.?"ffi
DNEVIYIRED

1. Nacra Zrkola o lijeEenju neplodnosti biomediciDski potpomognuton oplodnjom
- Utvrilivanje milljenja Skupltine Zenilkodobojskog kantonr _

o Cemu Skup5tini Zenidko{obojskog kantona podnosi sljededi:

IZVJESTAJ
Tfi

z^koou,Po'd 
iznesenog stava, Komisija je po<rn'jela i srjedece primjedbe na Nacrt navedenog federalnog

2) Primiedba na iran 19. stav (2) taike e): Da se iza rijeci "batheror prava,, dodaju rijeci ,,sa 210ECTS bodova.,,

3) Da dmoi biomedicinskih snutnjaka hoji rade na
mogu biti predvoileni i doktorom niaicine-gine*aogom

Dostaviti:
lx Poshnicima Skup5tine Kantona./05-03,
I x Vlada Kantona,
I x Ministarstvo zdravstva,
I x Predmet 32. sjednice Komisijerr04-O2

VAJUCI

Bosna i Hercegovina, ZenicE KuCukovidi br. 2
T el. 032146O460; Fax: 032/460-662; E-mail: skupstina@zrtk ha

,t r.



IZVOD IZ TRANSKRIPTA SA 49. SJEDNICE SKUPSTINE KANTONA ODRZANE
3O.IO.2OI7, GODINE U KOJEM JE SADRZANA RASPRAVA PO 2. TA'CI DNEVNOG

REDA *NACRT ZAKONA O LIJECENJU NEPLODNOSTI BIOMEDICINSKI
POTPOMOGNUTOM OPLODNJOM"

- UTVRDIVANJE MISLJENJA SKUPSTINE ZENICKO-DOBOJSKOG

PREDSJEDAVAJUEI SKUPSTINE JASMIN DUVNJAK
Otvaram raspravu po ovoj tadci dnevnog reda. Dakle, Nacrt Zakona o lijedenju biomedicinski ...

Nacrt Zakona o lijedenju neplodnosti biomedicinski potpomognutom oplodnjom. lzvolite. Za
rijed sejavio uvaZeni zastupnik Munib Husejnagii, izvolite.

MUNIB HUSEJNAGIC - poslanik
Pa, prije svega mislim da je ovo vrlo bitan Zakon, s obzirom na poznato stanje nataliteta i
mortaliteta u Bosni i Hercegovini i da smo zapali na neki nadin u kizu porodice i da bi i ovaj
Zakon trebao doprinijeti poveianju populacije i ostanka u na5oj drZavi. Mislim da je za nas u
SDP-u, Klubu SDP-a, neprihvatljivo da u Mi5ljenju Vlade i ove Skup5tine ostane i Mi5ljenje
Zavoda zdravstvenog osiguranja Zenidko-dobojskog kantona koji su dostavili primjedbu i koji
kaZu da se treba mijenjati dlan 29. stav 1. tadka a) tako da umjesto 3 pokuiaja intrauterine
inseminacije treba propisati 2 pokuSaja. U tadki b) istog dlana umjesto 5 poku5aja vantjelesne
oplodnje treba propisati 3 pokuSaja. Mislim da to ne bi trebalo da stoji u Mi5ljenju na5e

Skup5tine, da to treba iskljuditi bez obzira na Mi5ljenje Vlade, jer ovim ne doprinosimo
poboljianju stanja, a ovo je iz razloga Sto smo nedavno imali IzvjeStaj o radu Kantonalnog
zavoda zdravstvenog osiguranja i ne znam iz kojih razloga je ... da li je komplikovana procedura
ili ne znam drugi,50% sredstava za ove namjene nije iskori5teno u pro5loj godini u Ze-do
kantonu, Sto je porazno. Znadi, ne5to ne Stima u procedurama. Ne5to u sistemu nije u redu, a

mislim da bi ta sredstva trebala biti znadajnija i broj poku5aja vantjelesne oplodnje i ove ostale,

ovaj, bi trebao biti poveian, a ne nikako smanjivan. Hvala.

PREDSJEDAVAJUEI
Zahvaljujem kolegi Husejnagiiu. Za rijed sejavila uvaZena zastupnica Amra Jupi6, izvolite.

AMRA JUPIC - poslanica
Pozdravljam jo5 jednom sve prisutne. lznimno mi je zadovoljstvo i dast pozdraviti uvaZenog

doktora Ermina iehiia koji je danas u svoj stw gosta, jednog velikog strudnjaka i donedavno
mog sugradanina. Mislim da mi je gospodin Husejnagii, uvaZeni kolega Husejnagid, ko ma koji
put ukao jedan dio diskusije, apsolutno ne zamjerim. Nismo u istom klubu, ne dogovaramo na5e

diskusije, ne razmjenjujemo mi5tjenj4 ali smo zaista istog, identidnog, stajaliSta kadaje u pitanju
Mi5ljenje Fonda zdravstvenog osiguranja. Ja mislim da 6u svoj mandat zavr5iti u ovoj sali
skupStinskoj, ako bog da i nastaviti i 2018. godine, moZda u nekom drugom agregatnom stanju,
ali iu ga vjerovatno nastaviti ako to budem Zeljela i htjela, 6u stalno govoriti o sistemu spojenih
posuda i nije sludajno da je kolega Husejnagii upravo ukazao i svoj kritidki osvrt bazirao,
akcentirao, na Mi5ljenju Fonda zdravstvenog osiguranja i evo reii 6u njihove primjedbe, koja je
zaista... koja zaista ne moZe naii svoje mjesto u ovom Zakonu. Dajte fudbaleru loptu i kaiite mu
da ima 5 puta da pokuSa da puca na go, pa normalno da je veia vjerovatnoia da 6e postiii vi5e
pogodaka, je li tako? Vidim muSki dio klima glavom. Dakle, slaiete se sa mrom. Dakle, ne ...
neiemo o ovome pridati. Zalsta nije uredu ovaj dlan 29. da ovako procle i da na ovaj nadin bude
ugraden u Zakon, da se ne ponavljam, da ne zanavljavam ono Sto je uvaZeni kolega Husejnagi6
rekao sa ovog mjesta. Ja bih sada na neito drugo, a naravno zavr5it iu svoju diskusiju upravo sa

ovim. Dakle, neiu se osvrtati na primjedbe Kantonalne bolnice Zenica, Centra za humanu
reprodukciju. hoiu vrlo malo, ono 5to mene interesira i sto interesira, a vidimo ovdje i primjedbe
da imamo na5ih uvaZenih gradana odnosno UdruZenja za neplodnost na nivou Federacije Bosne i
Hercegovine. Zaista ne bi bilo korektno da ih ne pomenemo. Prvo iu podeti sa primjedbom od
strane Centra za humanu reprodukciju koji govore zaista o jednom, pa ne mogu redi.

KANTONA-



opstruktivnom momentu, ali zaista postoji neuskladenost jedna gdje vidite u materijalima, ako
ste ditali, a vjerujem da jeste, uvijek svi ditate, vidi se to i po diskusijama, da su zdravstvene
ustanove, privatne ustanove, koje se bave ovom problernatikom jednostavno kroz ovaj Zakon su
propra6ene u smislu i pritisnute da moraju pratiti sam postupak procesa do eventualnog poroda
ili ishoda samog postupka, a istowemeno neki ... istim Zakonom nije prinuden i evo kako da se
izrazim na neki nadin nije obavezuju6i pacijent da pruZa te iste podatke o samom ishodu
postupka toj istoj ustanovi. Dakle, tu postoji jedna nemoguinost gdje Zakon moZe sankcionisati
zdravstvenu ustanovu, Sto je jako dobro kao primjedba ovdje navedena, moZe sankcionisati
zdravstvenu ustanovu, a isto tako u isto vrijeme daje se jedna Sirina, jedan slobodan prostor
pacijentima u skladu sa Zakonom o zaititi podataka da oni nisu dos ... duZni dostaviti toj istoj
ustanovi gdje su podwgnuti ovom medicinskom postupku biomedicinske potpomognute
oplodnje, nisu duZni jednostavno dostaviti sve podatke, dati. Dakle, to bi bilo dobro uskladiti. To
zaista ovaj, bi stvaralo jedan odreden problem. Vidim da se radilo po uputama Evropske unije i
FIGO-a odnosno Intemacionalne federacije za ginekologiju i aku5erswo, je li tako doktore
iehiiu, i to je jako dobro. Ono Sto je jako dobro jeste da ie pazilo na to da se Zakonom zastite
privatne, u stvari za5tite se na kraju kajeva pacijenti tako Sto ie se moii ako se iz nekih razloga
zatvore privatne medicinske ustanove, dakle, mora ... moraju imati ugovor sa jednom javnom
zdravstvenom ustanovom Sto je jako dobro. Zamislite podetak jednog takvog postupka da bude
prekinut zbog toga Sto su nadleZni organi iz ovih ili onih razloga zatvoili istu, ovaj, recimo
privatnu zdravstvenu ustanoru koja se bavi istim problemom. Dakle, jako je dobro imati ugovor
izmedu te... te dvije ustanove. Ono Sto sam rekla 2a... za Udrugu za neplodnost na nivou
Federacije BiH zaista ova primjedba kada je u pitanju heterologra oplodnja zaista ja ne dam da
mi neko moja vjerska osjeianja dira ni da namede svoje svjetonazore i stavove i to zaista slijepo
branim. Isto tako smatram da moja vjerska ubjedenja, moji svjetonazori ne smiju ugroZavati
nikoga, pa ni ove ljude koji bi evo ovim, je li ... je li tako, ovaj, bili na neki nadin i to je
restriktivno, jednostavno bili bi zaobideni, jer mislim oko 25%o pacijenata bi bilo zaobicleno da
ima ... da imaju donora iz vana, iz neke druge, ovaj, zdravstvene ustanove iz vana koja se bavi
isto biomedicinskom oplodnjom. Dakle, ne znam kako je to pitanje rje5eno zakonski kad je u
pitanju prijenos zamrznutih gameta preko ganice, ali sigumo ako se ne ugradi ovo u Zakon da se
stvara odredena diskriminacija kad su u pitanju ovi pacijenti. Jasno mi je, bilo je negodovanja i u
razgovorima i sa ekspertima koje sam ja kontaktirala pripremajuii se za ovu Skupstinu. Ne treba
se to gledati tako. Ne trebamo, ovaj, nedija prava ... kaiu ovdje se zadire u boZije, evo to sam
dula maloprije na hodniku, moram podijeliti s vama ... u boZije stvari. Meni moje nek' niko ne
dira, ali ja svoja vjerska osjeianja ne smijem kroz njih nametat ... nametati ovaj vid
diskiminacije prema ljudima koji Zele po5to-poto da se ostvare kao roditelji. Nema tih zakona,
ne smijemo ... odito je da se teZi ka ... u zadnje vrijeme ste svjedoci, vidite preko medija
raznoraznlh i evangelistidkim nekakvim, je li, ja bih tako nazvala, sad smijemo dizati kredit sad
ne smijano dizati kredit, sad ne smijerno, ovaj, dobiti zafirzute gamete iz drugih zemalja ili od
donora nego samo moraju biti bradni partneri ili oni koji nisu brakom vezani, a koji zajedno Live.
Dakle, to ... to se ne smije ni u kom sludaju raditi. Na kraju bih samo da se vratim na ono Sto sam
na podetku, a Sto mi je gospodin Husejnagii na neki nadin je sve on i rekao, zaista ovo vidim kao
jednu restriktivnu mjeru kad je u pitanju Fond zdravstvenog osiguranja, mislim da to nije fer i
nije ni korektno. Mislim da bi bilo dobro evo po uzoru na ovo Sto je ministar Brenjo rekao sa
ovog mjesta, po uzoru na Skandinaviju ne moZe se naravno, to je jedna zastra5ujuia cifra od 10
pokuSaja, sasvim smo svjesni toga, ali da se mijenja taj 6lan i da se evo ja iu to i naii ovdje u
dokumentu gdje sa 3 na 2 pokuSaja. Mislim, kakvu poruku Saljemo i kakva... kakvi programi
nata ... nataliteta na ovim prostorima? Apsolutno ne ide jedno s drugim. Nema principl ...
principijelnosti, dosljednosti. Mi kao najviSe zakonodavno tijelo na podrudju Zenidko-dobojskog
kantona moramo podi6i svoj glas, moramo konadno zauzet jedan jedinstuen stav i nije sludajno
da sam ja na pro5loj sjednici u elaboraciji kazala da mi se ne moLe iz Fonda zdravstvenog
osiguranja govoriti na ovaj nadin, da zav ... da se neko poziva na dlan Zakona o zaStiti lidnih
podataka. Svaka marka Fonda zdravstvenog osiguranja ima da se prikaZe gdje ide. Mene
personalno ne interesuje ko je tamo primljen, ko tamo sjedi. Ako se jedan ovakav Zakon, dakle,
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sveje sistem spojenih posuda, vi 6ete vidjeti iz2014. godine gdje se kolegi Senaidu Begi6u kada
je bio direktor Fonda zdravstvenog osiguranja postavilo to pitanje i njegov menadZment je dao
eksplicitan odgovor, dakle, i sa matidnim brojevima. Ja taj dokument imam u ruci koga to
interesira, a vjerujern da ih ima, to 6e dobiti. Vi znate da sam ja na proSloj sjednici dobita
odgovor da nemam pravo na ... ni na eto na takvo pitanje. Ko sam ja da traZim ko je u zadnjih
godinu i po zaposlen u Fondu zdravstvenog osiguranja, a kad usvajamo jedan bitan ovakav
Zakon od esencijalnog znaLaja e onda je to drugi par opanak4 znate. Ia opet nagla5avam, to je
sistem spojenih posuda. Svaka marka Fonda se moZe iskoristiti za ovakve stvari, a ne skidati ...

osobito da me se pita, ja nikad ne bih glasala za jedan ovakav Zakon ako se ovo ne izbaci. Ova
primjedba Fonda nema svoje mjesto tu, vi kako god ho6ete i na kraju krajeva moja ruka neie
presuditi, ali ovo je moje mi5ljenje. Ovo je moj stav i kao Zene i kao zastupnice i kao nekog ko
Zeli ovoj kategoriji ljudi da pomogne. Zahvaljujem.

PREDSJEDAVAJUE
Zahvaljujem uvaienoj zastupnici lupii. Za rijed se javila uvaiena zastupnica Emira Dmda-
iieekre, izvolite.

EMIRA DRNDA-dIaEKLIC - poslanica
Pa, evo mi kao da smo se dogovorili iako se nismo dogovorili, ali isto mi5ljenje i ja dijelim sa

prethodna dva zastupnika po pitanju primjedbe koje su i3le iz Zenidko-dobojskog kantona, te iu
reii ovdje svoje miSljenje. Prije svega ovakav jedan Nacrt Zakona treba ovoj drZavi, ovom
kantonu, jer ie se rijeSiti niz moralnih, poli ... pravnih i ekonomskih problema koji se susreiu ovi
parovi kada kenu u potpomognutu oplodnju. Htjela bih ovdje isto takode da naglasim da je moje
mi5ljenje da se ovaj dlan 29. ne treba da mijenja. Znadi, dlan 29. Nacrta Zakona ne treba da se

mijenja, nego treba da ostane onako kako je predloZen, a to je usfvari da treba da postoje 3

poku5aja intrauterine inseminacije kao da i treba da post... da postoje 5 poku5aja vantjelesne
oplodnje i da ova primjedba ... primjedba Zavoda zdravstvenog osiguranja nije na mjestu upravo
iz razloga Sto trebamo dati na moguinost svim tim parovima da se ostvare kao roditelji. S druge
strane, ova primjedba Udruge za neplodnost je isto tako znadajn4 a ovaj Zakon kao Sto vidimo
ne trpi i ne post ... striktno zabranjuje znadi heterogenu odnosno heterolognu oplodnju samim tim
smanjujemo mogudnost svim tim parovima koji imaju problem sa zano5enjem, odnosno koji
imaju problem sa sterilitetom, da ne mogu kroz nabavku sjemena iz ovla5tenih ustanova
Evropske unije rije5iti taj problem. Smatram da bi ovaj Nacrt Zakona trebao da ima, ntadi,
moguinost i heterologne oplodnje, a ne sarno na ovaj nadin kako je ovdje predstavljeno.
Takoder, smatram da bio ... ovaj, medicinski potpomognuto oplodnju trebaju da rade i privatne i
javne zdravstvene ustanove koje imaju sve zakonske uslove za olu vrstu aktil,nosti i smatram da
svi ginekolozi koji imaju dovoljno iskustva da ne govorim l0 godina ili viSe, znadi, a koji su ve6
pokazali u svom radu veliki uspjeh po pitanju biomedicinske potpomognute oplodnje trebaju da
se bave s tim s obzirom da na na5em ... u na5oj Federaciji, u na5oj drZavi nemamo velikog broja
subspecijalista ove oblasti, a takoder potidem da se u isto wijeme Sto veii broj, znadi, ginekologa
bavi i dobije tu specijalizaciju kako bismo u narednom period upravo onako kako i Ewopski,
ovaj, unija Zeli i njihovi zakoni zahtjevaju da to bude specijalista, subspecijalista iz ove oblasti.
Hvala.

PREDSJEDAVAJUCI
Zahvaljujem. Da li se joS neko javlja za ijet? Za rijed se javio uvaZeni zastupnik Samir Leme5.

SAMIR LEMES - poslanik
Meni su, ovaj, ne mogu re6i spomi nego diskutabilni dlanovi 37.,38. i ovi pripadajuii kazneni
62., 63., itd. dlanovi koji se tidu surogat majdinstva. To surogat majdinstvo je po Nacrtu ovog
Zakona strogo zabranjeno i kaZnjava se kaznom zatvora 5 do l0 godina, tako daje ba5 ono ... baS
je strogo zabranjeno, a svaka zabrana otvara moguinost za cmo, sivo ffZiste, za ... za nezakonite
radnje, kao Sto imamo recimo evo ditava se polemika digla u Hrvatskoj oko legalizacije ili ... ili
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zabrane abortusa gdje odredeni krugovi zagovaraju protiv toga a drugi se za ... zalaiu za
legalizaciju i svako ima svoje argumente na svoj ... na svojoj sfani. Tako da je to neko da
kaZemo osjetljivo pitanje. Mi smo odludili da to zabranimo, strogo, a evo recimo trenutno je to
zakonom dozvoljeno u Rusiji, vedini saveznih drZava u Americi, JuZnoafridkoj Republici,
Ukrajini, Gruziji i Kipru. Tu je moguie dak i ... moguii su dak i komercijalni aranimani da neko
nekom plati da mu bude surogat majka, Sto je recimo ... postoje sludajevi gdje neko ne moZe
imati ... imate dak poznatih lidnosti koje su se odludile na to, onaj, i to je jedna mogu6nost gdje
se ostvaruje komercijalni aran2man. Postoje i druge ... i drugi sludajevi, recimo u nekomercijalne
svrhe, to je legalizirano u Australiji, Velikoj Britaniji, Danskoj, Izraelu, Spaniji, Kanadi i
Holandiji. Ima dosta zernalja gdje to uop3te nije regulisano zakonom, znadi, nitje zabranjeno nit
je dozvoljeno. uopSte ne razmi5ljaju o tome. Ko je strudan za to da mi je objasni je li to dobro
zatcl,aniti? Da li su benefiti zabrane ve6i od rizika koji ie se pojaviti ako neko ... ako se neko na
to odludi da kaZem nekim ilegalnim kanalima, gdje se stvara sad moguinost tgov ... otvara se
prostor za trgovinu ljudima, onaj, ja stvamo se u to ne razumijan dovoljno i volio bih da mi
neko strudan objasni da li je dobro to zabraniti ili da se moZda to legalizuje uz naravno dodatno
osiguranje drZave da se to ne moZe zloupotrijebiti.

PREDSJEDAVAJUEI
Zahvaljujem. Da li se jo5 neko javlja za ijed? Za rijed se javila uvaZena zamjenica
predsjedavaju6eg DraZenka Subaii6, izvolite.

DRAZENKA SUBASIC - poslanica
Po5tovane dame i gospodo jo5 jednom vas srdadno pozdravljam. U principu ja bih samo Zeljela
da se osiguramo na neki nadin da iz ove Skup5tine ne ode podrSka ovome inicijativi za izmjene
dana 29. koju je uputio Zavod zdravstvenog osiguranja, tako da ja bih zamolila
predsjedavajudeg da nakon ditanja zakljudka, onaj, moZemo dobiti vrijeme da se konsultujemo i
oko samog zakljudka i da eventualno, znadi, predloZimo i zakljudak koji ie biti u drugadijem
tekstu. Sto se tide ostalih stvari i ovog Sto je kolega, ovaj, Leme5 govorio, znadi,ja sam sretna da
uopSte imamo i ovakav Nacrt Zakona pred nama, a da se ove stvari moZda kao i dosta swari kod
nas ostavljene za neku buduinost, za poku5aj da svarimo i moralno i dosada5nje tokove, a, ovaj,
tako da ukoliko je to ikako mogude ovo Sto je kolega, znadi, LemeS govorio i svakako ie u6i kao
dio javne rasprave, pa Ministarstvo zdravstva, federalno, koje je i predlagad moZe razmisliti i
ovome. Ono Sto bih ja voljela da znam sada, ovaj, evo tu su i ministar i uvaieni doktor eehiije,
koliko je na5ih ustanova trenutno na podrudju Federacije Bosne i Hercegovine spremno da
implementira ovaj Zakon? Kakve su nam, znadi, tu pretpostavke? Kakve su nam, ako imate te
podatke, statistike uspjeSnosti, ovaj, jer naZalost trenutno znamo da se otprilike desto pribjegava
odlasku evo konkretno u Hrvatsku ili Tursku, znadi, za ovaj vid haj da kzLZem zdravstvene
usluge, pa bih voljela da znam evo i ove podatke ukoliko ste u mogu6nosti sad da nam
prezentirate. Hvala.

PREDSJEDAVAJUEI
Zahvaljujem. Da li se joS neko javlja za ijed? Da li se jo5 neko od poslanika javlja za rijed? Ne
javlja. Amra ... uvaZena zastupnica, je li reakcija neka, replika ili? Replika.

AMRA JUPIC - poslanica
Kako god, moZe i druga diskusija, vrlo kratko, ne bih ... Replika mi ne5to nije popul arno 2a... za

izlai:erfe zbog nedega Sto je uvaZena kolegica Subaii6 fantastidno objasnila, bez, znati, vi znate
mene, ovaj, da ja ako nastupam populistidki to radim 4 godine mandata, prema tome, nema
pofebe da to vagate, je li to ili nije tako. Bez ikakve intencije da Zelim da ovdje kaiem da
kolegica Suba5ii Sto nikad nije napravila, naravno, prisvojila diskusiju zastupnika odnosno
prethodnika njenih nego sa najboljom namjerom, je li tako uvailena kolegice, da se sa ove ... sa

ovog mjesta ne odemo a da jedan ovakav zakljudak ne ugleda svjetlo dana i bude ... naile svoje
mjesto na papiru, da ovo bude jedan zajednidki, mislim da nije formulisano onako eksplicite i
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precizno, da bude zakljudak Skupstine Zenidko-dobojskog kantona, na to ste mislili, ito bi nam
stvamo zaista po reakcijama svih zastupnika, dakle, zbog toga sam iza5la tu, bilo jako drago da
to bude zaista stav i da ovakav jedan Zakon da se ne mijenja ovaj dlan 29., da ostane isti i tek
onda da se SkupStina izjasni o samom prijedlogu. Eto to je samo bila jedna, dakle, sugestija jer je
iz diskusija ako se ne varam svih prethodnika po ovom pitanju iSla u tom smjeru. Jako mi je
drago Sto smo evo mislim ve6 uspje5no ostavili ovaj dlan 29. onakav kakav je zaista bio, bez
ikakvih izmjena, bez ikakvih sugestija. Eto hvala lijepa.

PREDSJEDAVAJUE
Zahvaljujem. Da li se joS neko javlja za rijed od zastupnika? Za rijed se javio uvaieni zastupnik
Senad Karavdi6.

SENAD KARAVDIC - poslanik
Ja bih prije svega pozdravio momenat pojavljivanja ovog Nacrta Zakona u Skup5tini, ne samo
ovoj, znadi, nego i u federalnoj. Dugo ga dekamo i bez obzir:a na manjkavost, ztali, zasluLuje
pohvale svih onih koji su udestvovali u dono5enju barem ovog Nacrta, kakav je takav. Dakle,
ovdje imamo dileme povodom ovog dlana na koji je Zavod z&avstvenog osiguranja, znadi,
stavio primjedbu, a kojeg je ministar u svom Mi5ljenju usvojio i imamo dilemu o heterolognoj
oplodnji za koju ne znam da li je usvojena. Mislim da nije u ovom Mi5ljenju, znadi, ministra
zdravstva. gospodina Brenje. PoSto je koncipirano tako da mi moramo se izjasniti o tome, mi
moramo dati mi5ljenje, znadi, SkupStine, a svi se pozivamo na Mi5ljenje Ministarstva, komisija i
onoga Sto je priloZeno, znadi. Mi bi morali sad napraviti selekciju odnosno na neki nadin bi
morali usvojiti drugadije miSljenje ili ovdje donijeti neki koncenzus ili glasati Sta da izbacimo,
Sta da ubacimo u mi5ljenje koje imamo. Znati, po meni vidim da smo svi, dini mi se, sloZni s tim
da ostaje 3 intrautemih inseminacija i 5 ekstrautemih, mada mislim da bi ... da je Zavod
zdravstvenog osiguranja i Ministarstvo ne samo ovo nego i federalno morali drugadije kada su
donosili prijedlog nacrta u ovoj formi, morali su imati neku kalkulaciju koliko da li postoji ne
znam registar parova koji se lijede od neplodnosti i koji zahtjevaju ovakav nadin lijedenja. Znadi.
moralo se voditi raduna o broju takvih parova i o cijeni koStanja. Mi smo vidjeli da naS Zavod
priznaje samo 2 hiljade KM, a sad dolazimo u situaciju da samo za jedan, ovaj, bradni par
minimalno bude, znadi, u situaciji da plati 3 puta po 6 hiljada koliko je ministar nam rekao da
kosta, je li, jedan ovaj akt oplodnje. Znadi, umjesto 2 hiljade po jednom korisniku sada bi imali
l8 hiljada u sludaju intrauterine inseminacije ili 6 puta 5 imali bi 30 hiljada po jednom korisniku
za ekstrauterinu. Dakle, mogla se tu naii neka kalkulacija, pa bi mi onda znali da li iemo i6i
racionalno ili iemo iii emocijama. Svakako mislim da i jedno i drugo ima smisla. U svakom
sludaju mislim da svi podrZavamo da bude Sto vi5e plaienih od Zavoda zdravstvenog osiguranja
tih pokusaja oplodnje, da ne ulazimo u pridu, znadi, o natalitetu i bijeloj kugi, ali mislim da nije
dobro pripremljeno, znadi. Nije dobro pripremljeno. Nisu uzeti svi parametri koji su se mogli, do
kojih se moglo do6i i mi bi odmah danas znali da li 6e to biti zaista 2,3 ili 5. Znali bi dime
raspolaZe nas Zavod, koliko para moZe izdvojiti. ovo Sto je gospodin Husejnagii govorio da je
50% tih sredstava za ove namjene ostalo neiskoriSteno, mislim da je iz neobavijeitenosti
korisnika i mislim da treba u6i u jednu kampanju da ljudi nakon usvajanja ovog Nairta i eto
usvajanja konadno, ovaj, zakona kad, zaiivi, ljudi bi morali biti jako dobro upoznati odnosno
pacijenti na koji nadin mogu ostvariti svoja prava i to bi trebalo na jedan nadin da bude obaveza
onih koji vrse oplodnju. Dakle, ustanova koje se s tim bave morali bi uputiti pacijente, pa i u dak
u primamoj odnosno zdravstvenoj zastiti, mislim da je to svaki ginekolog bi morio uputiti
pacijente i znati na koji nadin oni mogu ostvariti svoja prava i u kojoj mjeri. Dakle, zamolio bih
ministra ili seketara Skupstine da vidi da donesemo sad ovdje, znadi. modus na koji 6emo nadin
mi sad dati svoje mi5ljenje. Da li iemo i6i re6i da se usvaja misljenje Ministarstva, a u onom
dijelu za koji se ovdje slozimo da ... da ga treba, znadi, promijeniti sa tim izmjenama ili ga
nedemo usvajati? Dakle, samo tu tehniku da vidimo kako iemo znadi ostati na ovom da bude
ovako dlan 29. kako je koncipiran, a u zakljudku Ministarstva je promijenjen i doktora iehiia,
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kolege mog, ova primjedba na heterolognu oplodnju. Znadi, ako nije prihva6ena moramo to sad

na6i nadin da ... da pravimo novi zakljudak. Eto toliko.

PREDSJEDAVAJUE
Zahvaljujem. Da li se jo5 neko od zastupnika javlja za ije(? UvaZena zastupnica Naid ... Naida
Deliba5i6, izvolite.

NAIDA DELIBASIC - postanica
Evo samo imati jedno dijete je blagodat, a mnogim ljudima je imati jedno dijete Zivotna Zelja, pa

kako ovaj Zakon ne usvojiti kad je, po meni, on dobar? Ono Sto ja smatram, a Sto su moji
prethodnici i govorili, posebno kolegica Jupii, kazala je trebali bi iii na jedan zakljudak kojim ...

koji evo moZemo ga mi formulisati ovdje, koji ie re6i da dlan 29. se ne treba apsolutno mijenjati
jer on je zaista dobar i mislim da bilo koje smanjivanje unutar ovog dlana 29. moZe slati vrlo
negativne poruke. Toliko. Hvala.

PREDSJEDAVAJUCI
Zahvafjujem. Da li se joS neko javlja za ijei? Ukoliko se niko ne javlja za rijed, ja evo Zelim
pitati uvaZenog ministra Dragoljuba Brenjq doktor4 ministra Ministarstva zdravstva ili doktora
iehi6a, eksperta, da [i eventualno Zele da daju dodatna pojaSnjenja? Evo za rijed se javio uvaZeni

ministar zdravstv4 gospodin doklor Dragoljub Brenjo, izvolite.

DRAGOLJUB BRENJO - ministar Ministarstva zdravstva ZDK
Hvala predsjedavajuii. Evo ja iu i6i oprilike redom, ovaj, kako su zastupnici davali primjedbe,
postavljali pitanja. Sto se tide uvaZenog zastupnika Husejnagi6a, on se osvmuo mislim bilo je
viSe, ovaj, prigovora, znadi, na orru primjedbu Zavoda zdravstvenog osiguranja, ovaj. Pravo da
vam kaZem, mi smo se isto tako dvoumili da li da ovo prihvatimo, medutim ako pogledate, ne

znam da li ste vi u materijalima dobili primjedbe drugih kantona. Imate na primjer ovr-t

primjedbu GoraZdanskog kantona koji je mali kanton i koji je predloZio da finansiranje ovoga

Zakona ide preko federalnog Fonda, znadi, ovaj, solidamosti odnosno ovoga Federalnog zavoda

osiguranja i reosiguranja. Tuje obja5njenje Federalnog ministarstva zdravstva daje taj Fond vei
faktidki preoptere6en mnogim drugim uslugama iz tercijame zdravstvene za5tite. Medutim po

meni to ne stoji, jer je glavni uzrok, ovaj, takve situacije Fonda Sto se ovaj Fond ne puni

dovoljno iz, ovaj, vi znate da ga po zakonu pune kantoni, 50% i Vlada Federacije. Federalna

Vlada ga uop5te ne puni. Njegovo punjenje tog Fondaje 25Vo. Znad samo detvrtina i zato sad

Fond ima problem i sa citostaticama i sa dijaliziranim bolesnicima i da dalje ne navodim. Mislim
da je to rje5enje jedno koje je bilo prihvatljivo, meclutim vidite odluke federalne Vlade koja ide

sa ovim zakonom u proceduru, a svoje osnovne obaveze, zrrali, ne ispunjava pozivajuii se na

ugovore sa MMF-om, Svjetskom bankom itd. Ja sam otvoren sto se tide 2a... za korekciju' Tu

nema nikakvih problema na ovu primjedbu. Zastupnik Husejnagii je isto naglasio da je to kako

bih rekao jedna pomoi u vidu, ovaj, skoka nataliteta. Vi znate da se. ovaj, drZava odnosno

Federacije, isto tako i RS, suodava sa ... sa problemom nataliteta. Prema nekim procjenama

strudnjaka negdje za 300 godina ako se ovakva tendencija nastavi neie biti uopSte naroda. To su

kako bih rekao relevantne dinjenice. Vi morate znati da mi faktidki nemamo ni populacione

politike, utvrdene populacione politike. Medutim, ovo je samo jedan dio, jer populaciona politika
se prvo znadi unapreiluje ekonomskim razvojem, socijalnim razvojem, pomo6i, znadi, ovaj'
porodici, parovima, porodiljama. To je ono, maal Sto dini populacionu politiku. Ovo je samo
jedan mali segment, znadi, koji utiee na to stanje. Sto se tide ovih primjedbi uvaZene zastupnice

Amre Jupi6 na zakonske, ovaj, norme koje su pred ... predloZene Zakonom o registraciji Sto je

dao, ovaj, cijenjeni doktor eehi6, Federalno ministarstvo se tu poziva na Zakon o pravima i
obavezama pacijenata gdje su oni duZni da daju, znadi, podatke koji su istiniti i zato snose

zakonske posljedice. Medutim, vi znate kakva je praksa nasa da ... da to desto ne pije vode.

Pardon, malo da vidim dalje. Sto se tide ovih primjedbi koje je dala uvaZena zastupnica doktorica

Dmda, one se odnose, znadi, na isto ovu heterolognu oplodnju. Ja sam maloprije u uvodnom
6
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izlaganju rekao da je to Saroliko sad i na nivou, ovaj, Ewopske unije, metlutim sigumo 6e nove
direktive odnosno odluke, ovaj, Ewopske unije iii za unifikaciju odnosno da... da ie se iii na
ow hetero ... heterolognu oplodnju. Mi ... ne znam da li ste upoznati sa slueajem Makedonije
koja je uvela faktidki sve, napravila je takav zakon da je tu uSla heterologena ova, homologna,
onda surogat majka itd., i oni su bili prisiljeni da uvode ... da uvoze ove gamete, z:rradi eeli:e iz
Skandinavije i onda su takvu djecu koja su bila rodena nazivali vikinzima. Sto se tide Hrvatske,
Hrvatska isto tako sad, ovaj, smatra da ... da... da mora po5to nisu ispu ... i kod njih je samo
homologna oplodnja, medutim oni 6e biti isto tako prisiljeni na uvoz ... na uvoz, znali, iz
odgovaraju6ih ustanova. Sto se tide pitanja gospodina zastupnika LemeSa, sto se tide surogat

majdins ... majdinstva, to je jeda:: problem pravo da vam kaZem koji je regulisan evo kako je i
sam zastupnik rekao Saroliko. Po meni, kad gledate, znadi, tu se ... tu se faktidki, ovaj, nade

osoba koja dobrovoljno pristaje na ... na... da iznese trudno6u od ... od, ovaj, bio ... bioloSkih ...

biolo5 ... da se usaduje, znadi, jaj ... jajna ielija, medutim, ovaj, stavovi zvanidne medicine vidite
ipak je to jedno kako bih rekao strano tijelo. To strano, embrion, mislim na embrion, znadi, ono
je ... ono se ishranjuje krv ... krvlju majke. U krvlju ... u toj krvi se nalaze mnogi kako bih rekao,
ovaj, nosioci nekih poruka, da ne govorim sad o genima, hromozomima itd. koji utidu na plod, a

takav plod utidu i na psiholo5ko stanje majke. Vi imate sludajeve na primjer da osoba se potpiSe

da 6e, ovaj, biti surogat majka, medutim sam tok trudno6e koja traje 9 mjeseci utide na njeno
psiholo5ko stanje, tako da ona prihvati faktidki to dijete kao svoje i poslije poni5ti, onaj, ne da da
... da kako bih rekao da ... da ... da se to dijete, ovaj, bioloSkim roditeljima da. Tako da je to
pitanje, ovaj, koje po meni u svakom sludaju ne bi trebalo, ovaj, dozvoliti. Ipak je to po meni na
neki nadin zadiranje da ne kzrZem u samu prirodu. Sto se tide ponovo 6u se vratiti na, ovaj, olu
homolognu i hetero ... heterolognu oplodnju, tu imate i stavove vjerskih zajedlica. Ja vas mogu
... stavove. ovaj, Islamske vjerske zajednice koja predlzLZe, faktidki, samo homolognu, znadi,
prihvata homolognu i dak je u tom smislu izdat ... izdata jedna fetva. Ne mogu da se sjetim koje
godine. Sto se tide Katolidke crkve, onajednim svojim kanonom faktidki ne prihvata ni ... ni ... ni
jednu vrstu, znadi, ove oplodnje. Faktidki tretira kao pobadaj. Medutim, stav moj lidni ipak daje
vjera i vjerska ubjeclenja da su naSa privatna stvar, kako 6emo se ophoditi prema ... odnositi
prema tome, to je, ovaj, na ... na ... na na5 Sto se kaZe privatni stav. Ja bih imao toliko, ako bi htio
gospodin iehii, ekspert za ova pitanja da nadopuni s nedim, ja uzimam pravo, predsjedavajuii,
da mu dam rijed. Hvala.

PREDSJEDAVAJUEI
Zahvaljujem se ministru zdravstva, gospodinu Brenji. Ja uzimanr pravo da prihvatim VaSu

sugestiju, da dam rijed uvaZenom doktoru Erminu iehiiu. Izvolite.

ERMIN TEITIC - doKtor
UvaZeni predsjedavajuii, dopredsjedavajuii, zastupnici, po5tovani dlanovi Vlade. Evo ja sam
saslu5ao, ovaj. va5e stavove i vjerujem da kao i ve6ina ginekologa koji su ovdje dugo jako se

te5ko snalazite u odredenim pojmovima iz medicinski pomognute oplodnje, ali iu probati ne5to
da vam pojasnim, da vidite kako to otprilike izgleda. Prvo na Sta se mi u struci jeZimo kad neko
kaZe bavi se neko, dovoljno je da se bavi kaZe 5 ili 10 godina. Znate, kad su mene pozvali na
jedno gostovanje u emisiju onda sam pit'o ko 6e mi biti sugovomici, pa su oni naveli tamo.
Rekoh ni jedan od njih nije ni subspecijalista humane reprodukcije niti je doktorirao na toj
oblasti, iz te od ... iz tog domena znanosti. Ako, rekoh, ve6 idete tako onda zovnite, ima jedan
hodZa, on pi5e zapise i on se s tim bavi. Imate jednog travara na VlaSidu i on se bavi sterilitetom.
Dakle, ovim se ne moZemo baviti, a sada iu vam reii i ono Sto mislim o Zakonu. euli ste u
obrazloZenju ovog Zakona kad su dono3eni ka:Ze ovo je jedan plod politidkog kompromisa.
Naravno da postoji politidki kompromis, ali daj neka mi neko samo objasni kakav kompromis
moZe biti u zdravstvu. Ili lijedimo nekoga ili ne lijedimo. Shodno tome navest iu v.rm par
primjera. Vidim vi se ... molim ...

'1

!



PREDSJEDAVAJUEI
Molim Vas kolega Trako. Izvolite doktore.

ERMIN dEHIf -doLto.
... htio sam da kaZem da kad govorimo o ovim stvarima, evo probat iu pojasniti jednu vrlo
jednostavnu redenicu, ovo kadje uvaiena dopredsjedateljka pitala o surogat majdinstru. Surogat
majdinstvo je jedna specifidna stvar, da li mi treba u to da se upu5tamo. To je sad stvar Etidke
komisije. Mi po5to to nismo imali regulirano zakonom, vi treba da znate da postoji zakon, dakle,
postoji zakon'83. koji je donijela Socijalistidka Republika Bosna i Hercegovina o medicinski
pomognutoj oplodnji. Naravno, neke metode su otiSle puno viSe i proizvode se danas kojekakvi
drugi uredaji i nadini se primjenjuju kako se moZe raditi neki od postupaka biomedicinski
pomognutoj oplodnji. Tako da to nije obuhva6eno zakonom i onda se uzima dozvoljeno je uredu
Sto nije zabranjeno, moZe se raditi. Mi smo problem surogat majdinstva rije5ili putem Etidkog
vije6a u bolnici. Znadi, ukoliko neko Zeli ili je Zelio da to radi, on bi podnosio, ovaj, zahtjev. Mi
bi i5li na Etidko vije6e. Ja bih bio izvjestilac, ne bih imao pravo glasa. Do sad je bilo l0-ak-15
takvih zahtjeva. Ni jedan nije usvojen. To je kao ... kao odgovor iako je po medicinskim
indikacijama bilo, ali niko ne traZi surogat majdinstvo zato Sto to Zeli vei zato Sto to mora.
Nemojte zaboraviti da mi radimo jedan drugi vrlo specifidan proces, a to je proces koji smo mi
otpodeli sa ratnim vojnim invalidima, zatim procesa pacijentima, onkolo5kim pacijentima koji
boluju od tumora i slidnih bolesti. Sto to u praksi znadi? tmate dovjeka od 23 godine. On treba da
ide na zradenje ili kemoterapiju. Jasno da poslije toga ne6e mo6i imati djece i mi vr5imo tu tzv.
onkofertilnu pohranu- Znadi, vr5imo pohranu njegovog gameta prije nego Sto ode na zradenje ili
kemoterapiju. E sad kad vi zabranite heterometode pomognute oplodnje, onda se postavlja
pitanje Sta ie on uraditi s tim svojim gametim4 zbog tega smo ih zamrzli. A-ko nije oZenjen, ima
ih i mlatlih, ima ih l8-19-20 godina, dok on zavrSi postupak lijedenja. To se isto odnosi na Zene,
zarnrzavanje jajnih stanica. Kod bradnih parova savjetujemo da zamrznu gotov gamet. ali vam
postavljam pitanje da li je heteropostupak koji je zabranjen, ako neko od tih umre bradnih
partnera. Sta 6ete uraditi sa tim gametom? Ja vam govorim iz Livota ono Sto se de5ava, pa iete
vidjeti kako je to te5ko regulirati u Zakonu. No, ono Sto treba svakako navesti ovdje da li nam
treba taj Zakon. Treba. Treba. Treba nam zbog pacijenata, ali metode koje su navedene sada da
moZemo koristiti u ovom Zakonu i posrupci su takve koje izbacuju 20 do 25oh pacijenata iz
mogu6nosti da im pomognete. To je otprilike isto kao kad kaZemo moZete operisati slijepo
crijevo, ali morate raditi tadno ovim, a ne smijete raditi ovim metodama. Onda se postavlja
pitanje gdje 6e ti pacijenti i6i drugo. Upozoravam vas, mi Zivimo u Bosni i Hercegovini. Ne
moZete napraviti da je neSto dozvoljeno u Federaciji odnosno u Republici Srpskoj, a nije
dozvoljeno u Federaciji, jer iete imati preljev pa ... kadrova, novca itd. To su stvari o kojim
morate razmiSljati kad donosite jedan ovako sloZen Zakon. Ne postoji zakon u svijetu koji
izaziva vi5e kontraverzija, da tretira manji broj ljudi, ali treba isto da znate da se ovim Zakonom
ne rjeSava ono Sto svi vole spomenuti, tu bijelu kugu, demografske probleme. Demografski
problemi rje5avaju se dobrim socijalnim programima. Rje5avaju se trudnidkim bolovanjima.
znadi, da platite, ovaj, Zeni to 5to ode na bolovanje, da omogu6ite djediji doplatak itd. A ovo,
slaba vajda ie od ovog biti. Znadi, ukupno ne znam je li u Bosni i Hercegovini od kad postoje
ove metode, ovaj, do5lo na svijet viSe od 2500 djece. Dakle, da li Zakon treba? Ja iu biti probati
biti kratak. Zakon nam treba. Da li moZemo amandmanski djelovati preko naiih zastupnika u
Domu naroda? MoZemo, znadi, da se neke stvari poprave. Re6i iu vam da je ovaj Zakon, ako
iemo po5teno gledati, u nekim momentima i diskriminatoran prema Zenama, a objasnit iu vam i
kako. KaZe Lene do 42 godine. Ja imam sludajeva iena od 32 godine koje su uSle u menopauzu,
pa ne mogu ni jedan postupak. Imam sludajeva Zena koje sa 48 godina sve funkcije od
antimilerovog hormona do FSA, LH, sve funkcije su uredu. I na osnovu dega da mi kaZemo, e vi
vidite zato 5to imate tu dobnu skupinu, vi nedete i6i, a vi koji nemate iako znamo da od vas nede

biti niSta ili ne moZe, ne moZemo, nemate odredene, je li, produkciju hormona, e vi imate pravo
jer je administrator tako odludio. Znadi, poku5avam reii da u medicini nije baS tako jednostavno

reii. Ministar je ved napomenuo prosjedan postupak ko5ta od 6 do 8 tisu6a maraka. Pazitel
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Zna(,i, da li to naSi pacijenti mogu da ... pri tome FIGO ka:Ze da treba da idu 2 postupka
inseminacije. Druga stvar, ne moZete obayezati nikog da ide postupak inseminacije, kad FIGO
kaie Zene preko 34 godine nemojte sa njima uopde i6i u inseminaciju, jer su procenti uspje5nosti
vrlo mali. Tako da evo ja vam kaiem onim s dim se mi suodavamo, s dilemama kad nam dodu
pacijenti. To kad ude pacijent kod vas u ordinaciju, ne moZete i6i po zakonu i ono Sto je
najbitnije, pazite, lijednicima je zaprijedeno, zaprijedeno kaznenim postupkom ukoliko ne jave
ishod postupka. Mi imamo pacijenata koji odu, evo dotlu iz Trebinja, dodu iz ne znam
Zapadnohercegovadke Zupanije, ostanu u drugom stanju, ko nju moZe natjerati da ode svom
ginekologu jer za vodenje trudnoie su nadleZni domovi zdravlja, to znate, i kaZe svom lijedniku
eto ja sam se sundala sa muZem i tako ostala sam trudna. Ko joj moZe to zamjeriti? Druga stvar,
vi vodite raduna, evo imate ovdje ministra policije, zna se Sta su ovla5tene osobe. NaSi

sluibenici, na5e medicinske sesfie nisu ovlaStene da tamo nekakve iz lidne karte identifikuju
osobe itd. To su problemi s kojima se zbilja suodavamo. Mi smo bili predloZili, znate ja sam

udestvovao u pisanju svih zakona od 2012., pa do ovoga okvimog zakota iz 2015' Sto je Gender

komisija na Parlamentarnoj Skup5tini Bosne i Hercegovine priloZila. Gender zakon nam je pao

zbog toga samo Sto predstavnici Republike Srpske nisu podrZali centraliziranu bazu podataka. Ta

centralizirana baza podataka omogu6ila da se ovako moZe zaprijetiti bilo kojoj ustanovi da ona

moZe i mora prijaviti ishod postupka. Dok nemate tu centralnu bazu podataka, Sto moZemo

udiniti? Za heteropostupke imam usta ... znadi, mi imamo ugovor sa CRYOS-om, danskim, koji
odgovara za gamele koje nam Salju. Tako da za sve ima rjeSenje, ali je potrebno u to rjeSenje

uloZiti malo truda. Da li nam treba zakon? Da li 6e on pomodi pacijentima? Da, treba nam.

Pomoii 6e pacijentima, ali dajte da zaduZimo nase, ovaj, zastupnike odnosno delegate u Domu

naroda da amandmanski djeluju na neke stvari, jer nemogu6e je, znale. dosta sam se toga

nasluSao kaZe bolje ikakav nego nikakav. Ma, vjerujte, nekad je bolje nikakav nego bilo kakav

zakon, jer nas sputava. zabranjujete pacijentima, vrSite diskriminaciju. Diskiminacija je da vi
odredite dobne skupine Lenarna. To ne moZete, jer to nije medicinski utvrdeno. MoZete smanjiti
broj. Onda prisiliti ljekara da mora sprovesti prvo 3 postupka inseminacije, pa da onda ide na

vantjelesnu oplodnju. Ima pacijenat4 pacijentica koje nemaju ni jednu tubu, ni jedan jajovod, Sto

iete kod nje poku5avati inseminaciju? MoZda su zapuSeni, moZda... shvatate? Znadi, poku5avam

redi da ne moZete zakonom baS sve regulisati i da 6ete uvijek powijediti odredenu skupinu

pacijenata ukoliko ne budete precizni i ukoliko barem malo ljekarskim komisijama u ovom

sludaju povjerenstvu na nivou Federalnog ministarstva ne ostavite nekakvu slobodu da odlude da

ne mora biti sve, je Ii, onako kako je baS navedeno. Kako to formulisati zakonski? Ne znam, tu

ste vi, ali zakon koji smo mi napisali 2014., kojije pao, gdje smo pro5li svujavnu raspraru itd., u

biti ovo Sto ste vi sad dobili toje taj zakon, samo Sto je iskasapljen. Ja sam ga pisao 2014.. ujunu
mjesecu je bio predloZen na Federalnom Parlamentu. Ne mogu redi da je pao, nego nije bilo
kvoruma. Znadi, zakon nije izglasan. Dakle, iz zakona koji je predlozen 2014., ako bismo ubacili
neke stvari koje moZemo da pobolj5amo i povedamo broj pacijenata, jer vi sad gubite 25%

pacijenata. Ne moZete im pomo6i. Postavlja se pitanje ho6e li se pare odljevati u Hrvatsku ili
Srbiju koji imaju liberalnije zakone i da li 6e na5i fondovi plaiati da pacijenti idu vani? Evo to su

neke dileme. Stojim vam na raspolaganju ako ima kakvih pitanja, \Tlo sam rad da odgovorim.

PREDSJEDAVAJUE
Zahvaljujem se uvaZenom doktoru Erminu eehi6u. Da li sejoS neko javlja za rile1 eventualno za

neka pitanja ili dodatna objaSnjenja? Ukoliko ne, ja zakljudujem raspravu.
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